
Az Apostolok Cselekedetei 12-13. 

Most lapozzunk Bibliánkban az Apostolok Cselekedeteinek 12. fejezetéhez. 

vs. 1. Abban az időben Heródes király kegyetlenkedni kezdett a gyülekezet egyes 

tagjaival.  

Az Igében több Heródes királlyal találkozik az ember, ezért óhatatlanul összekeveri őket. 

Az a Heródes, akire itt utal az Ige, I. Heródes Agrippa király volt. I. Heródes Agrippa Király Nagy 

Heródes unokája volt. Nagy Heródesről mindenképpen tudnunk kell, hogy ő uralkodott Jézus 

születésének idején, és tíz felesége volt. Az egyiket Mirjamnak hívták, tőle született Nagy 

Heródes királynak Arisztobulosz fia. Nagy Heródes később mindkettőjüket megölette, mert meg 

volt győződve arról, hogy összeesküvést szőnek ellene. Egy olyan mondás járta Nagy Heródes 

király idejében, hogy sokkal biztonságosabb Heródes disznójának lenni, mint a fiának. Ráadásul 

Heródes nemcsak ezt a fiát, Arisztobuloszt, ölette meg, hanem még jó néhányat. Számunkra itt 

az a fontos, hogy Arisztobulosznak volt egy fia,  I. Heródes Agrippa király, akivel itt a 12. 

fejezetben találkozunk.  

I. Heródes Agrippa király nagyanyja, Mirjam, a makabeusok közvetlen leszármazottja 

volt, vagyis zsidó vér csörgedezett az ereiben, de Nagy Heródeshez ment feleségül. Ezért tehát 

I. Heródes Agrippa király is részben zsidó volt, élénk érdeklődést tanúsított a zsidó szokások 

iránt, sőt a zsidó törvények szerint, minden nap felajánlott áldozatot Istennek. Vagyis betartotta 

a zsidó szokásokat. Életének első felét, kb. 30 évet, Rómában töltött, majd visszatért 

Jeruzsálembe. Nagyon szeretett ott élni, és mindvégig arra törekedett, hogy elnyerje a zsidók 

jóindulatát, és kivívja a zsidók megbecsülését. Ezért a zsidó szokások szerint élt, és a zsidók 

valóban tisztelték. A keresztényeket is csak azért kezdte üldözni, hogy ezzel a zsidók kedvére 

tegyen.  

Pál az ő fia, II. Heródes Agrippa király előtt mondta védőbeszédét Cézáreában, amikor 

Fesztusz kérésére Agrippa király elé vezették. Pál előzőleg a császárhoz fellebbezett. Fesztusz 



megállapította, hogy Pál semmi halált érdemlő dolgot nem cselekedett, de a fellebbezés miatt a 

császárhoz kellett küldenie. Azonban nem tudott semmi bizonyosat írni róla. Ezért abban a 

reményben küldte Pált Agrippa király elé, hogy miután Agrippa kihallgatja, már tudni fogja mit 

írjon Nérónak, amikor elküldi hozzá Pált Rómába. (Apcsel 26:22-27). 

vs. 1-2 Abban az időben Heródes király kegyetlenkedni kezdett a gyülekezet egyes 

tagjaival. Jakabot, János testvérét pedig karddal kivégeztette.  

Jézus a mennydörgés fiainak nevezte Jakabot és Jánost. Egy napon azzal a kéréssel 

fordultak Jézushoz, hogy hadd foglalhassanak helyet Jézus jobbján és balján a mennyben. 

Jézus ekkor megkérdezte tőlük, „ki tudjátok-e inni azt a poharat, amelyet én fogok kiinni? Meg 

tudtok a keresztelkedni azzal a keresztséggel, amellyel én megkeresztelkedem?” És ők igennel 

válaszoltak a kérdésre. Erre Jézus azt mondta: „Az én poharamat kiisszátok ugyan, de hogy ki 

üljön jobb és bal kezem felől, azt nem az én dolgom megadni. Azoké lesz, akiknek az én atyám 

elkészítette.” (Mk 10:35-40). János testvére, Jakab, tehát urát követve, mártírhalált hal.  

vs. 3-4 Amikor látta, hogy ez tetszik a zsidóknak, azzal folytatta, hogy elfogatta Pétert is. 

Akkor éppen a kovásztalan kenyerek napjai voltak.  

Ez az ünnep Niszán hónap 14-én kezdődött mindig. Tehát a páska ünnepén fogatta el és 

vetette börtönbe Pétert. A zsidó törvények értelmében azonban, amíg a páska ünnepe tartott, 

tárgyalásra nem kerülhetett sor. A király tehát a páska ünnepe után akarta őt a nép elé 

vezettetni. Persze erre mondhatnánk, hiszen Jézust a páska ünnepe alatt vezették a nép elé. 

Ez valóban így is volt, de az ő tárgyalása teljesen törvényellenesen zajlott. Jézus Krisztus 

tárgyalása több okból kifolyólag is illegálisnak tekinthető. Itt viszont Heródes azt tervezte, hogy a 

páska ünnepe után vezetteti Pétert a nép elé, természetesen kihallgatásra, amely azután a 

kivégzését eredményezte volna.  

vs. 4. Miután elfogatta Pétert, börtönbe vetette, és átadta négy, egyenként négy tagból 

álló katonai őrségnek, hogy őrizzék.  



Az általános eljárás szerint a rab jobb kezét az őr bal kezéhez bilincselték. Péter 

azonban megerősített őrizet alatt állt, ami azt jelentette, hogy mindkét kezét egy-egy őrhöz 

bilincselték, miközben két másik őr őrizte a cellája ajtaját. Tehát négy, egyenként négy tagból 

álló katonai őrséget rendeltek Péter mellé, akik három óránként váltották egymást. Vagyis Pétert 

éjjelnappal őrizték. Mindig négy katona volt vele, kettőhöz oda volt bilincselve, kettő pedig kint 

állt a cella ajtaja előtt.  

vs. 4. Mert a páska ünnep után akarta őt a nép elé vezettetni.  

Az én fordításom szerint húsvét után akarta őt a nép elé vezettetni, a korai egyházban 

azonban még nem létezett a húsvét. A görög eredetiben az áll, hogy a páska ünnep után. De 

mivel Jézus Krisztust ekkor feszítették keresztre, számunkra a húsvét ünnepe nagyjából 

egybeesik a páska ünnepével. Az én fordításom az 1600-as évekből, Jakab király embereitől 

származik, és abban az időben már a húsvét kifejezést használták. Egy pogány ünnep nevét 

vették át. Mivel húsvétkor emlékezünk meg Krisztus haláláról, és mindenekelőtt a 

feltámadásáról, Jakab király emberei, akik a Bibliát fordították, a páska ünnep helyett a húsvét 

szót használták, hiszen ez a két időszak egybeesett.  

A király tehát azt tervezte, hogy majd a páska ünnep után vezeti Pétert a nép elé.  

vs. 5-8 Pétert tehát a börtönbe őrizték, a gyülekezet pedig buzgón imádkozott érte 

Istenhez. Azon az éjszakán, amikor másnap Heródes elő akarta vezettetni, Péter - két bilinccsel 

megkötözve - két katona között aludt, az ajtó előtt pedig őrök őrizték a börtönt. És íme, az Úr 

angyala odalépett hozzá, és világosság támadt a cellában; oldalát meglökve felébresztette 

Pétert, és így szólt hozzá: „Kelj fel gyorsan!” Erre lehulltak a bilincsek Péter kezéről. Ezt mondta 

neki az angyal: „Övezd fel magadat, és kösd fel sarudat!” Péter megtette.  

Azért mondja az angyal Péternek, hogy övezze fel magát, mert abban az időben 

mindenki hosszú köntöst viselt, és egy ilyen hosszú köntösben valószínűleg nagyon nehezen 

lehet futni. Én személy szerint még sohasem próbáltam, de azért el tudom képzelni. Ha valaki 



felövezte magát, az annyit jelentett, hogy a szegélyénél fogva felhajtotta a köntösét, úgy, hogy 

az csupán a térdéig érjen, a felhajtott részt pedig övével a derekára erősítette. Így sokkal 

gyorsabban tudott mozogni. A zsidók mindig ezt tették, mielőtt harcba indultak, vagy mielőtt 

nekiveselkedtek a munkának, mert így sokkal szabadabban mozoghattak.  

vs. 8-9 „Övezd fel magad, és kösd fel sarudat!” Péter megtette. Az angyal pedig ezt 

mondta neki: Vedd fel a felsőruhádat, és kövess engem!” Ekkor kiment, és követte őt, de nem 

tudta, hogy valóság az, amit az angyal cselekszik, hanem azt hitte, hogy látomást lát.  

Péter azt gondolta, hogy ez bizonyosan csak egy álom vagy látomás, hiszen hogyan 

lenne másként lehetséges az, hogy hirtelen lehullanak a bilincsek a kezéről, és kisétál a 

börtönből, anélkül, hogy az őrök észrevennék. Nagyon érdekes számomra látni, hogy a szellemi 

világ mennyire közel volt ezekhez az emberekhez. Nem is tudták mindig megállapítani, hogy az 

adott helyzet valóság-e vagy csupán látomás.  

vs. 10-11 Amikor átmentek az első őrségen, majd a másodikon, eljutottak a vaskapuhoz, 

amely a városba visz. Ez magától megnyílt előttük. Mikor kiment rajta, végighaladtak egy utcán, 

aztán hirtelen eltávozott tőle az angyal. Ekkor Péter magához tért, és így szólt: „Most tudom 

igazán, hogy az Úr elküldte az ő angyalát, és kimentett engem Heródes kezéből, és mindabból, 

amit a zsidó nép várt.  

Miután az angyal eltűnt, és Péter ott találta magát az utca kellős közepén, rádöbbent, 

hogy ez valójában nem egy álom vagy látomás volt, hanem tényleg kiszabadult a börtönből. 

Péterben ekkor tudatosult, hogy az Úr kimentette őt Heródes kezéből.  

vs. 12. Amikor feleszmélt, elment Mária házához. Ez anyja volt annak a Jánosnak, akit 

Márknak is neveztek. Itt sokan egybegyűlve imádkoztak.  

Ha visszamegyünk az 5. vershez, ugyanezt találjuk ott: „A gyülekezet pedig buzgón 

imádkozott érte Istenhez.” Péter tehát ahhoz a házhoz ment, ahol éppen érte imádkoztak. Ez 

pedig Máriának, Márk édesanyjának a háza volt. Arról a János Márkról van szó, aki Márk 



evangéliumának a szerzője. Nagy valószínűség szerint, Mária háza volt a jeruzsálemi 

gyülekezet központja. Sőt sokak szerint, az a bizonyos felső szoba, amelyről az Ige ír, szintén 

ebben a házban volt.  

vs. 13-15 Amikor megzörgette a bejárati ajtót, odament egy Rodé nevű szolgálóleány, 

hogy megtudja: Ki az? Amikor megismerte Péter hangját, örömében nem nyitotta ki a kaput, 

hanem beszaladt, - szegény, egy kicsit össze volt zavarodva -, és hírül adta, hogy Péter áll a 

kapu előtt. De azok azt mondták: „Elment az eszed!” Ő azonban bizonygatta, hogy úgy van. 

Azok erre így szóltak: „A ő angyala az!”  

Ez nagyon érdekes. Menjünk csak vissza az 5. vershez: „Pétert tehát a börtönben 

őrizték, a gyülekezet pedig buzgón imádkozott érte Istenhez.” Miután Péter kiszabadult a 

börtönből, ahhoz a házhoz megy, ahol érte imádkoznak. Mindenki ott van a házban, buzgón 

imádkoznak, és könyörögnek az Istenhez, hogy segítsen Péteren, és szabadítsa ki. Ekkor 

odarohan hozzájuk ez a Rodé nevű szolgálóleány, és közli velük, hogy Péter kint van az ajtó 

előtt. Erre ők azt válaszolják, hogy elment az esze. Hát nem érdekes, hogy gyakran milyen nagy 

hangsúlyt fektetünk a hitre, és azt mondjuk, hogy: „Testvérem, hinned kell, mert ha nincs hited, 

Isten nem válaszolja meg az imáidat.” Pedig Isten megteszi amit akar, akár van hited, akár 

nincs. A Mária házában összegyűlt emberekről sem mondhatjuk, hogy hittel imádkoztak, hiszen 

amikor a szolgálóleány bejelenti nekik, hogy Péter áll kint a kapu előtt, akkor azzal gyanúsítják, 

hogy elment az esze. Azután pedig azt mondják, hogy biztosan Péter angyala az,  mert 

lehetetlen, hogy maga Péter lenne az.  

vs. 16-17 Péter azonban továbbzörgetett. Amikor pedig kaput nyitottak, és meglátták őt, 

elámultak. Akkor intett nekik a kezével, hogy hallgassanak, - biztosan azért akarta őket 

lecsendesíteni, nehogy valaki meghallja, hogy ott van és kiszabadult -, és elbeszélte nekik, 

hogyan vezette ki az Úr a börtönből, és így szólt: „Mondjátok el ezeket Jakabnak és a 

testvéreknek!”  



Az Ige itt megemlít egy másik Jakabot, aki a korai egyház egyik vezetője volt, és akiről 

tudnunk kell, hogy Jézus féltestvére volt. A korai egyházban Jakab nagyon komoly vezető 

szerepet töltött be. A 12. fejezet elején láttuk, hogy Jakabot, János testvérét, Heródes király 

kard által kivégeztette. Ezek szerint itt egy másik Jakabról van szó, Jakab levelének szerzőjéről, 

aki a jeruzsálemi apostoli gyűlésen (Apcsel 15) is meghatározó szerepet tölt majd be, és nem 

arról a Jakabról, akivel az evangéliumokban találkozunk. Azonban egy helyen ez a Jakab is 

szerepel az evangéliumokban, Márk ugyanis megemlíti őt mint Jézus féltestvérét. Ott kiderül 

róla, hogy Jézus földi élete során nem hitt abban, amit Jézus hirdetett. Sőt mi több, azt 

gondolta, hogy testvére, Jézus, megőrült. Egy alkalommal, úgy próbálta meg őt kimenteni a 

tömegből, hogy azt mondta nekik, hogy Jézus magán kívül van (Mk 3:21). Az apokrif iratokban 

található Héberek szerinti evangéliumban Jakab, Jézus halálát és feltámadását követően, a 

következőket mondja: „Addig nem hiszem el mindezt, amíg a két szememmel meg nem 

láthatom Őt.” Érdekes módon, Jézus a feltámadása után tényleg megjelent Jakabnak is, ahogy 

azt Pál apostol írja az 1. Korinthus 15:7-ben. És ettől kezdve mind Jakab, mind pedig Jézus egy 

másik féltestvére, Júdás, oszlopos tagjai a korai egyháznak. 

Tehát most itt újra találkozunk Jakabbal, Jézus féltestvérével, és meglátjuk, hogy egyre 

meghatározóbb szerepet játszik majd a korai egyházban.  

Péter tehát ezt mondta:  

vs. 17. „Mondjátok el ezeket Jakabnak és a testvéreknek!” Azután kiment, és más helyre 

távozott.   

Hiszen jól tudta, hogy hamarosan a keresésére indulnak, és Mária házát mindenképpen 

útba ejtik. Ezért egy másik helyre távozott, hogy elrejtőzzön Heródes király elől.  

Egy érdekes rejtéllyel találjuk itt szembe magunkat. Menjünk csak vissza a fejezet 

elejére. Azt írja ott, hogy „abban az időben Heródes király kegyetlenkedni kezdett a gyülekezet 

egyes tagjaival, Jakabot, János testvérét pedig karddal kivégeztette” (Apcsel 12:1-2). Pétert 



pedig börtönbe vetette, hogy utána majd a nép elé vezettesse őt, és végül kivégeztesse. Isten 

azonban közbelépett, és csodálatos módon kiszabadította Pétert. A kérdésem a következő: 

Miért nem lépett közbe Isten Jakab esetében? Miért nem szabadította meg Jakabot is csodával 

határos módon?  

Tulajdonképpen nem érdemes a válaszon törni a fejünket, ugyanis nem tudjuk miért 

történt így. Mert Isten útjai kikutathatatlanok (Rm 11:33). Ahhoz nem fér kétség, hogy Isten 

Jakabot is ki tudta volna szabadítani, ugyanúgy, ahogy csoda által Pétert kiszabadította a 

börtönből. Valamilyen oknál fogva azonban, Isten ezt nem így akarta. És megengedte, hogy 

Jakab áldozatul essen Heródes király kardjának. Péter esetében viszont az volt a terve, hogy 

megszabadítja Pétert Heródes kardjától.  

És nem gondolom, hogy ebben a döntésben a gyülekezet imái szerepet játszottak volna, 

hiszen láttuk, hogy Péter esetében imádkoztak ugyan, de nem túl nagy hittel. Isten terve volt az, 

amely meghatározó szerepet játszott mindebben. A mindenható Isten volt az, aki döntött ebben 

a kérdésben. Isten döntése szerint, eljött az ideje annak, hogy Jakab hazatérjen, míg Péter 

számára nem érkezett még el ez az idő. Hiszem, hogy az életünk Isten kezében van, és hogy 

Isten pontosan tudja előre, hogy melyik napon és milyen körülmények között visz majd engem 

haza. Addig azonban rám bízott egy feladatot. És amíg ezt a feladatot el nem végeztem, és be 

nem fejeztem az Általa rám bízott munkát, addig Isten megtart engem. De abban a pillanatban, 

hogy befejezem azt a munkát, amelyet az életemre tervezett, Isten hazavisz engem. 

A Jelenések könyvének 11. fejezetében a következőket olvashatjuk Isten két tanújáról, 

akik a nagy nyomorúság idején jönnek a földre, hogy bizonyságot tegyenek. Azt írja az Ige, 

hogy ők hatalmat kapnak arra, hogy bezárják az eget, hogy ne essék eső prófétálásuk 

napjaiban. Sőt, ha valaki bántani akarja őket, tűz tör elő szájukból, és megemészti ellenségeiket 

(Jel 11:5-6). Viszont azt is írja az Ige, hogy amikor bevégzik bizonyságtételüket, az AntiKrisztus 

hatalmat kap arra, hogy legyőzze, és megölje őket. De csak azután, hogy bevégezték 



bizonyságtételüket, és elvégezték a rájuk bízott munkát.  

Péter számára tehát Isten még tartogatott feladatokat, így még nem érkezett el Péter 

életének a vége. Istennek még tervei voltak vele, és ezért megőrizte az életét.  

Az Apostolok cselekedeteinek könyve, a jeruzsálemi apostoli gyűlést leszámítva, itt említi 

Pétert utoljára. A 15. fejezetben találkozunk még Péterrel, amikor megjelenik Jeruzsálemben az 

apostoli gyűlés előtt, és újra elmondja nekik, hogyan vezette őt Isten a pogányokhoz, utána 

azonban ez a könyv már nem tesz róla több említést. Pál később megemlíti Pétert a Galatákhoz 

írt levelében, amelyben többek között kitér arra is, hogy Péter, amikor Antiókhiába látogatott, 

nagyon képmutató módon viselkedett, és ezért Pál kénytelen volt őt megfeddni (Gal 2:11-14). 

Más korabeli feljegyzésekben pedig azt olvashatjuk, hogy Péter eljutott Rómába, ahol fejjel 

lefelé keresztre feszítették. És persze Péter írta Péter első és második levelét.  

A 13. fejezettől kezdődően azonban, a szerző figyelme a jeruzsálemi gyülekezetről  

Antiókhára irányul. Úgy tűnik, hogy most már Antiókhia és az ottani gyülekezet veszi át a 

jeruzsálemi gyülekezettől a központi szerepet, és az antiókhiai gyülekezet válik missziós 

központtá. Innen viszik el ezután az evangéliumot a világ minden pontjára.  

vs. 18. Amikor megvirradt, - most már visszatérünk a börtönbe -, nem csekély riadalom 

támadt a katonák között, hogy vajon mi történt Péterrel.  

Képzeljük csak el, hogy a katonák felébrednek, és Pétert sehol sem találják. 

Gondolhatjátok, hogy mennyire felzaklatta a katonákat, hogy Péter egyszer csak eltűnt.  

vs. 19. Heródes pedig kerestette őt, és amikor nem találta, kivallatta az őrséget és 

megparancsolta, hogy vessék börtönbe őket.  

Károli Gáspár fordítása alapján viszont Heródes azt a parancsot adta nekik, hogy az 

őröket végezzék ki. A római törvények értelmében, ha az általad őrzött fogoly kiszabadult, és 

elmenekült, akkor te kaptad meg a fogolynak járó büntetést. Mivel Heródes a római törvények 

alapján azt a parancsot adta, hogy vessék börtönbe, majd végezzék ki az őröket, mert nekik 



kellett elszenvedniük a foglyukra váró büntetést, ebből következtethetünk arra, hogy Péterrel is 

ez volt a szándéka.  

vs. 19-20 Aztán lement Júdeából Cézáreába, és ott tartózkodott. Heródes ellenséges 

indulattal volt a tírusziak és szidóniak iránt.  

Két olyan városról van szó, amelyek még ma is léteznek, sőt a hírekben is gyakran 

szerepeltek, mindenekelőtt Dél-Libanon izraeli megszállása idején, amikor a város lakói sokszor 

összetűzésbe kerültek az izraeli katonákkal. Az apostolok idejében ez a két város nagyon is 

Palesztinára volt utalva, onnan töltötték fel ugyanis az élelmiszerkészletüket. Heródes azonban 

ellenséges indulattal volt a tírusziak és szidóniak iránt.  

vs. 20-21 De azok egy akarattal eljöttek hozzá, és miután megnyerték Blásztuszt, a király 

kamarását, békét kértek, mivel tartományukat a királyéból élelemezték - vagyis Palesztina látta 

el őket élelemmel. Egy kitűzött napon Heródes felöltözött királyi ruhába, és a trónjára ülve 

beszédet intézett hozzájuk. A nép pedig felkiáltott: „Isten hangja ez, és nem emberé!”  

Természetesen hízelgésből mondták ezt neki, hogy megnyerjék a jóindulatát és a 

segítségét.  

vs. 23 Az Úr angyala pedig azonnal lesújtott rá, amiért nem Istennek adta a dicsőséget. 

Férgek emésztették meg, így pusztult el.  

Josephus történetíró feljegyzései szerint, Heródes a cézáreai amfiteátrumban tartotta 

beszédét. Biztos vagyok benne, hogy akik már jártak a szent földön, hallottak a cézáreiai 

szabadtéri színházról. Az évszázadok során a színházat betemette a homok, és ennek 

köszönhetően nagyon jó állapotban maradt fenn az utókor számára. Cézárea környékén sok 

homokdűne található, és egy napon valaki elhatározta, hogy megnézi mi van a homokdűnék 

alatt. Ekkor bukkant rá a homok alatt erre a római szabadtéri színházra Cézáreában, a Földközi-

tenger partján. Mára már a színház egész területét feltárták, magát a színházat pedig részben 

felújították. Mindenképpen érdemes oda ellátogatni, nagyszerű betekintést nyújt ugyanis a 



római építészetbe, illetve a római kultúrába.  

Josephus szerint, Heródes ebben a szabadtéri színházban tartotta a beszédét, sőt 

feljegyzéseiből azt is megtudhatjuk, hogy egy impozáns, ezüstösen csillogó palástot viselt, és 

ahogy bevonult a színházba, a nap sugarai visszaverődtek a palástján. Tehát valóban úgy 

vonult be a színházba, mint egy fényárban úszó isten. Majd ragyogó palástjában beszédet 

mondott az emberek előtt, a nép pedig felkiáltott, hogy: „Isten hangja ez, és nem emberé!” És 

mivel nem Istennek adta Heródes a dicsőséget, az Úr angyala azonnal lesújtott rá, és ott lelte a 

halálát a színházban. Így ért véget I. Heródes Agrippa király uralkodása. Néhány hét múlva 

fiával, II. Heródes Agrippa királlyal is találkozunk majd, ahogy továbbhaladunk az Apostolok 

cselekedeteiben.  

vs. 24-25 Az Úr igéje pedig növekedett és terjedt. Barnabás és Saul, miután elvégezték 

szolgálatukat, visszatértek Jeruzsálemből.  

Emlékeztek rá, hogy az antiókhiai gyülekezet Barnabást és Sault küldte el Jeruzsálembe, 

hogy elvigyék az ottani testvéreknek az adományokat (Apcsel 11:30)? Egy Agabosz nevű 

próféta látogatott el ugyanis Antiókhiába, és megjövendölte, hogy nagy éhínség lesz az egész 

földön. Barnabás és Saul pedig eljuttatták az adományokat a jeruzsálemi gyülekezetnek.  

vs. 25. Barnabás és Saul, miután elvégezték szolgálatukat, visszatértek Jeruzsálemből, 

és magukkal vitték Jánost, akit Márknak is hívtak.  

Róla azt kell tudnunk, hogy Barnabás unokaöccse volt.  

vs. 13:1 Antiókhiában, az ottani gyülekezetben volt néhány próféta és tanító: Barnabás 

és Simeon, akit Nigernek is hívtak, cirénei Lucius és Manaén, aki Heródes negyedes 

fejedelemmel együtt nevelkedett, valamint Saul.  

Nagyon érdekes megvizsgálni ezeknek a férfiaknak a származását, azt, hogy  milyen 

háttérből érkeztek. Barnabás például Ciprus szigetéről származott. Simeonról, akit Nigernek is 

hívtak, azt tudhatjuk, hogy a Niger római, a Simeon pedig héber eredetű név. Lucius cirénei volt, 



Manaén pedig a királyi udvarban nevelkedett. És ott volt még Saul, akinek nagyon érdekes a 

háttere, hiszen Tarzuszba született, de Jeruzsálemben tanult. Isten idehozta őket Antiókhiába, 

és az itteni gyülekezetben voltak próféták és tanítók.  

vs. 2. Egyszer, amikor ezek az Úrnak szolgáltak.  

Számomra nagyon érdekes, hogy azt írja az Ige, hogy ők az Úrnak szolgáltak. Ez 

tulajdonképpen azt jelenti, hogy embereket szolgáltak. Erre hívta el őket az Úr. Később maga 

Pál is azt írja, hogy „bármit cselekesztek, mindent Isten dicsőségére tegyetek” (1 Kor 10:31), és 

„amit tesztek, jó lélekkel végezzétek úgy, mint az Úrnak, és úgy, mint az embereknek, tudván, 

hogy ti viszonzásul megkapjátok az Úrtól az örökséget” (Kol 3:23-24). Szerintem mindenkinek 

tudatosítania kell ezt, aki bármilyen formában is szolgálni szeretné az Urat. Fel kell ugyanis 

ismernünk, hogy Isten arra hívott minket, hogy az emberek felé szolgáljunk. Isten szolgájaként 

ez a feladatom. Tehát Isten arra hívott el engem, hogy Őt szolgáljam, de szolgálatom abból áll, 

hogy embereket szolgálok.  

Viszont az emberek felé való szolgálat időnként nagyon frusztráló, sőt nagyon idegesítő 

is tud lenni. Az emberek ugyanis nem mindig becsülnek meg, és nem mindig ismernek el 

fáradtságos munkádért, és néha nagyon idegesítőek tudnak lenni. És bizony előfordul, hogy 

saját magamat is azon kapom, hogy morgolódok azok az elvárások miatt, amelyeket velem 

szemben támasztanak. De az Úr ilyenkor mindig szól hozzám, és megkérdezi, hogy „Végül is kit 

szolgálsz?” És én persze rávágom, hogy „a Te szolgád vagyok, Uram.” Erre az Úr pedig azt 

szokta mondani, hogy „Akkor ne zúgolódj, hanem tedd úgy, mintha Nekem tennéd. Mert azáltal, 

hogy az embereket szolgálsz, Engem szolgálsz.” Az évek során megtanultam olyan dolgokat is 

megtenni, amelyek kevésbé vonzóak vagy érdekesek, és amelyeket önszántamból nem 

választottam volna. Bizony volt már, hogy egy-két nehéz dologra igent kellett mondanom, de az 

Úrnak tettem, mert az Ő szolgája vagyok. Ha az emberekért tettem volna, valószínűleg dühített 

volna a dolog. De mit mondhatnék az Úrnak, amikor hív valamire? Csak annyit, hogy: 



„Rendben, Uram, megteszem”. Meg kell tennem, mert Őt szolgálom. A lényeg az, hogy soha ne 

feledjem el, hogy valójában az Urat szolgálom, és érte teszek mindent. Amikor az emberekre 

kezdek figyelni, és azon gondolkodom, hogy miért kell nekem ezt az illetőt szolgálnom, az 

semmi jóra nem vezet. Ezért kell folyamatosan emlékeznem arra, hogy az Urat szolgálom, 

mindent, amit teszek, Érte és Neki teszem.  

Az Ige itt azt írja, hogy ezek a férfiak az Úrnak szolgáltak, tehát helyes volt a 

hozzáállásuk. De az Úrnak való szolgálatukba az is beletartozott, hogy az embereket szolgálták. 

Tanították, segítették, megerősítették őket, ezzel szolgáltak az Úrnak, és böjtöltek.  

vs. 2. Ezt mondta a Szentlélek: „Válasszátok ki nekem Barnabást és Sault arra a 

munkára, amelyre elhívtam őket.”  

Mit gondoltok, hogyan mondta ezt a Szentlélek? Hiszen az Ige egyértelműen azt írja, 

hogy a Szentlélek ezt mondta, és hiszem, hogy valóban a Szentlélek mondta ezt. A kérdésem 

azonban az, hogy hogyan mondta ezt a Szentlélek? Hogyan történt ez az egész? Ott ültek, és 

egyszer csak hallottak egy hangot? És ha tényleg valamilyen hangon szólt hozzájuk a 

Szentlélek, vajon milyen hang volt az? Egy mélyebb, öblösebb hang, vagy inkább egy 

magasabb hang? Milyen hangja van a Szentléleknek? Az Ige azt írja, hogy a Szentlélek ezt és 

ezt mondta.  

Szerintem a válasz összefüggésben áll azzal, amit a 13. fejezet első verse ír, hogy 

próféták is voltak abban a gyülekezetben. Véleményem szerint a Szentlélek prófécia formájában 

szólt valamelyik prófétán keresztül, vagyis egy olyan ember által, akinek megadatott a 

prófétálás ajándéka, és így utasította őket arra, hogy: „Válasszátok ki nekem Barnabást és Sault 

arra a munkára, amelyre elhívtam őket.”  

Később Pál apostol Timóteushoz intézett levelében ír azokról az ajándékokról, amelyek 

ott szunnyadtak Timóteusban, és arra bátorítja Pál Timóteust, hogy ne hanyagolja el a benne 

lévő kegyelmi ajándékot, amelyet prófécia által kapott a vének kézrátételével (2 Tim 1:6). A 



korai egyházban elterjedt volt az a gyakorlat, hogy kézrátétellel imádkoztak emberekért, és 

előfordult, hogy ilyenkor valaki prófétált. Gyakran ez a prófécia konkrétan annak az embernek 

szólt, akiért kézrátétellel imádkoztak, és neki adott útmutatást. A korai egyházban tehát 

gyakorolták a prófécia ajándékát, és úgy gondolom, hogy itt Pál és Barnabás esetében 

ugyanerről volt szó: a Szentlélek prófécia által szól az egybegyűltekhez, és azt mondta nekik, 

hogy válasszák ki Barnabást és Sault arra a munkára, amelyre elhívta őket.  

vs. 3-4 Akkor böjtölés, imádkozás és kézrátétel után elbocsátották őket. Ők tehát a 

Szentlélektől kiküldve...  

A hármas vers azt írja, hogy böjtölés, imádkozás és kézrátétel után elbocsátották őket, a 

következő versből azonban kiderül, hogy tulajdonképpen a Szentlélek volt az, aki kiküldte őket.  

vs. 4. Ők tehát a Szentlélektől kiküldve lementek Szeleukiába, onnan pedig elhajóztak 

Ciprusba. 

 Antióikha az Orontész folyó partján feküdt, Szeleukiától északra, kb. 22-23 km-re a 

tengerparttól. Pál és Barnabás tehát lementek Szeleukiába, ott pedig hajóra szálltak, és 

elhajóztak Ciprusba, vagyis elindultak első missziós útjukra.  

vs. 5. Amikor Szalamiszba értek, hirdették az Isten igéjét a zsidók zsinagógáiban. János 

is velük volt, mint segítőtárs.  

Ez a fiatalember, János Márk, és Barnabással és Saullal ment, hogy segítsen nekik.  

vs. 6. Miután bejárták az egész szigetet Páfoszig,  

Vagyis tulajdonképpen hosszában átszelték az egész szigetet. Páfoszról azt kell 

tudnunk, hogy Ciprus akkori fővárosa volt.  

vs. 6-7 Miután bejárták az egész szigetet Páfoszig, találkoztak egy zsidó mágussal és 

álprófétával, akinek Barjézus volt a neve. Ez közel állott Szergiusz Paulusz helytartóhoz, aki 

értelmes ember volt.  

Szergiusz Paulusz Ciprus helyttartója volt, a kor emberére pedig általában a rendkívüli 



babonásság volt a jellemző, és a legtöbb uralkodónak volt saját varázslója, aki általában a 

tanácsadó szerepét töltötte be. Számomra kissé aggodalomra adott okot, hogy amikor Jan 

Dixan megírta A prófécia ajándéka című könyvét, később elmondta, hogy milyen sok elnök hívta 

fel őt  tanácsért. A világ tehát e téren nem sokat változott. Az uralkodók, a vezetők abban az 

időben is sokszor fordultak tanácsért varázslókhoz, médiumokhoz, vagy bárkihez, aki állítólag 

ilyesféle ajándékkal rendelkezett. Ez a Barjézus nevű ember pedig Szergiusz Paulusz 

tanácsadója volt.  

vs. 7-11 Szergiusz Paulusz magához hívta Barnabást és Sault, mert hallani kívánta Isten 

igéjét. De Elimás a varázsló - neve ugyanis ezt jelenti -, szembeszállt velük, és igyekezett 

eltéríteni a helytartót a hittől. Saul pedig, akit Pálnak is hívtak, - a Saul héber, a Pál pedig görög 

eredetű név -, Saul pedig, akit Pálnak is hívtak, megtelve Szentlélekkel erősen ránézett, és így 

szólt: „Te mindenféle csalással és gonoszsággal tele ember, te ördögfajzat, te minden igazság 

ellensége, nem szűnsz meg elferdíteni az Úr egyenes útjait? Most íme, az Úr keze rajtad van, 

és vak leszel, nem látod a napot egy ideig!” Erre hirtelen homály és sötétség szállt rá, és 

botorkálva keresett vezetőket.  

Ez nagyon érdekes, nem? Nem vágytok ti is időnként arra, hogy ilyen erővel 

rendelkezzetek? Habár biztos vagyok benne, hogy jól összekutyulnánk a dolgokat. De bizony 

nekem is volt már dolgom olyan emberekkel, akiknek olyan szívesen mondtam volna azt, hogy: 

„Te mindenféle csalással és gonoszsággal tele ember, te ördögfajzat, te minden igazság 

ellensége. Mikor szűnsz meg végre elferdíteni az Úr egyenes útjait?”  

vs. 12 Mikor a helytartó - Szergiusz Paulusz - látta a történteket, hitt, elámulva az úr 

tanításán. Aztán Pál és kísérői elhajóztak Páfoszból, és eljutottak a pamfíliai Pergébe; János 

azonban elvált tőlük, és visszatért Jeruzsálembe.  

Az Igéből nem derül ki, hogy János Márk miért vált el tőlük, és miért tért vissza 

Jeruzsálembe. Azt azonban tudhatjuk, hogy Pált felzaklatta ez az eset, és nagyon dühítette, 



hogy János Márk elvált tőlük. Olyannyira, hogy amikor Pál és Barnabás második missziós 

útjukra indultak, és Barnabás felvetette az ötletet, hogy vigyék magukkal újra János Márkot is, 

Pál kerek-perec kijelentette,  hogy nem akarja, hogy János Márk velük tartson. Emiatt komoly 

nézeteltérés támadt Barnabás és Pál között, és Barnabás végül János Márkkal egy másik 

irányba, Ciprus felé indultak el, Pál pedig Szilászt véve maga mellé, Kis-Ázsiába ment. Pál 

ugyanis megharagudott János Márkra azért, mert itt Pamfíliában elvált tőlük, és visszament 

Jeruzsálembe. A sebek azonban idővel begyógyultak, hiszen Pál később azt írja Timóteusnak, 

hogy: „Márkot vedd magad mellé, hozd el magaddal, mert hasznomra van a szolgálatban (2 Tim 

4:11),  segítségemre van, és vigasztal. A későbbiekben tehát Pál és János Márk kibékülnek, és 

helyreáll a kapcsolatuk, sőt jobb lesz, mint bármikor azelőtt.  

Pál és Barnabás nem hirdették az evangéliumot Pamfíliában, mert Pál elég súlyosan 

megbetegedett. Pamfíliában rendkívül gyorsan terjedt a malária, és sokan úgy gondolják, hogy 

Pál is elkapta. Ezért nem maradtak Pamfíliában, amely közvetlenül a Földközi-tenger partján 

feküdt, és egy viszonylag sík és alacsony tengerszint feletti magasságú pusztaszerű terület volt, 

hanem inkább a magasabban fekvő területek felé vették útjukat. A pizidiai Antiókhiába mentek, 

amely jóval magasabban, mintegy 1200 méterre a tenger szintje felett feküdt, hogy Pál 

felépüljön a maláriából, amelyet a tengerparton kapott el. Ezt az egész területet Galáciának 

hívták, és az itteni gyülekezeteknek a pizidiai Antiókhiában és az Ikóniumban lévő gyülekezetek 

számítottak. Pál a galatákhoz írt levelében utal a betegségére, és azt írja nekik, hogy testi 

erőtlenségében hirdette nekik akkor az evangéliumot (Gal 4:13). Ezért gondolják sokan, hogy 

Pál maláriát kapott, mégpedig azt a fajtát, amelyet szinte elviselhetetlenül erős fejfájás kísér. 

Valaki egyszer azt mondta, hogy olyan az, mintha karddal döfködnék át az ember halántékát. 

Ez a betegség általában azzal is jár, hogy hatalmas nyomás nehezedik a szemekre, és Pál a 

galatákhoz írt levelében meg is említi, hogy „ha lehetett volna, a szemeteket is kivájtátok, és 

nekem adtátok volna, olyan hatalmas volt a szeretetetek irántam (Gal 4:15). 



Tehát nem maradtak a tengerparti sík vidéken, hanem magasabb fekvésű területekre 

indultak tovább Pergéből.   

vs. 14-15 Ők pedig továbbmentek Pergéből, és megérkeztek a pizidiai Anitiókiába. Itt 

szombaton elmentek a zsinagógába és leültek. A törvény és a próféták felolvasása után,  

A zsinagógákban ugyanis minden szombaton felolvastak egy részt a törvényből, és egy 

részt a próféták írásaiból, és ez a gyakorlat egészen napjainkig folytatódik. Ezért  pontosan meg 

lehet határozni, hogy melyik szombatról volt szó abban az évben, annak alapján, hogy éppen 

mit olvastak fel.  

vs. 15-16 A törvény és a próféták felolvasása után a zsinagóga elöljárói odaküldtek 

hozzájuk, és azt üzenték nekik: „Atyámfiai, férfiak, ha van valami buzdító szavatok a néphez, 

szóljatok.” Pál felállt, intett a kezével, és ezt mondta: „Férfiak, izráeliták, akik az Istent félitek, 

halljátok!  

Vagy ahogy Károli Gáspár fordítása írja: „Izráelnek férfiai és ti, kik félitek az Istent, 

halljátok meg!” Ez azért fontos, mert nemcsak zsidó férfiak ültek ott a zsinagógában, hanem 

pogányok is, akik áttértek a zsidó vallásra. Ezért mondja Pál, hogy „Izráelnek férfiai és ti, kik 

félitek az Istent, halljátok!”  

vs. 17-22 Ennek a népnek, Izráelnek Istene kiválasztotta atyáinkat, és naggyá tette a 

népet, amikor jövevények voltak Egyiptom földjén, és hatalmas karjával kivezette őket onnan. 

Aztán közel negyven esztendeig hordozta őket a pusztában. És miután eltörölt hét népet 

Kánaán földjén, örökségül adta nekik azoknak a földjét. Mindez mintegy négyszázötven évig 

tartott. Ezután bírákat adott nekik egészen Sámuel prófétáig. Ekkor királyt kértek maguknak, az 

Isten pedig Sault, a Kis fiát, a Benjámin törzséből való férfit adta nekik negyven esztendőre. 

Amikor őt elvetette, Dávidot emelte királyukká, akiről bizonyságot is tett, és ezt mondta: 

Megtaláltam Dávidot, Isai fiát, a szívem szerint való férfit, aki teljesíti minden akaratomat.  

Pál tehát itt mintegy átismétli velük a zsidó nép történetét. Elmondja nekik, hogy Isten az 



atyáikkal volt, és csodával határos módon kiszabadította őket egyiptomi fogságukból. Majd 

miután negyven évig hordozta őket a pusztában, elvitte őket arra a földre, amelyet örökségül 

adott nekik. Ezután bírákat adott nekik kb. 450 éven át, egészen Sámuel próféta idejéig, amikor 

az emberek királyt kértek Istentől, mondván, hogy olyanok szeretnének lenni, mint a többi nép. 

Eddig ugyanis Izráelnek nem volt földi királya, hanem Isten volt a királyuk. Ők azonban nem 

akarták, hogy Isten legyen a királyuk, ezért földi királyt kértek maguknak. Az volt a zsidó nép 

történetének legszomorúbb napja, amikor földi királyt követeltek maguknak Isten királysága 

helyett, hogy olyanok lehessenek, mint a többi, körülöttük élő nép. Izráel gyermekei ezzel 

tulajdonképpen azt jelentették ki, hogy nem akarják, hogy Isten uralkodjon felettük. Földi királyt 

szerettek volna. Biztosan emlékeztek erre a szomorú történetre, amelyről Sámuel első 

könyvében olvashatunk,. a 8. részben Sámuelt természetesen felettébb nyugtalanította a nép 

kérése, Isten azonban szólt hozzá, és azt mondta neki: „Hallgass a nép szavára mindenben, 

amit mondanak, mert nem téged vetettek meg, hanem engem vetettek meg, hogy ne legyek a 

királyuk” (1. Sám 8:7). Sámuel tehát Isten parancsára felkente Sault királlyá, aki kb. 40 évig 

uralkodott Izráelben.  

Saul uralkodásának vége felé, amikor már Sámuel is megöregedett,  és szinte alig látott, 

az Úr elküldte Sámuelt Saulhoz, és azt az utasítást adta neki Sámuel által, hogy irtsa ki az 

amálékiakat, vagyis öljön meg minden embert és állatot, hogy senki ne maradjon életben. Saul 

valóban el is indult, hogy kiirtsa az amálékiakat,  és az Úr győzelemre vezette őket. Amikor 

azonban Saul látta, hogy az amálékiaknak milyen szép, egészséges állataik vannak, 

megkímélte a szép példányokat, és csak a betegeket ölte meg. De nemcsak az állatok legjavát 

kímélte meg, hanem Amálék királyát is életben hagyta. Mikor Saul hazafelé tartott, Sámuel 

elindult, hogy találkozzon vele. Amikor Saul meglátta Sámuelt, a következőket mondta neki: „Az 

Úr áldottja vagy te!” (1. Sám 15:13)  vagy ahogy az angol fordítás mondja: „Az élő Úrra 

mondom, hogy teljesítettem amit az Úr meghagyott.” „Az élő Úrra mondom” egy korabeli 



kifejezés volt, és az akkori vallási szókincs részét képezte. Olyan volt mint napjainkban a 

„dicsőség az Úrnak” kifejezés, mely szerves része napjaink keresztény szókincsének. Persze 

lehet ezt a kifejezést úgy használni, hogy valaki valóban úgy is gondolja, de lehet üresen is 

ismételgetni. Manapság is sokan használnak keresztény szavakat és kifejezéseket.  

Például találkoztam egy arab fiúval Izráelben, aki utcai árusként dolgozott. Ezekről az 

utcai árusokról tudnunk kell, hogy nagyon vág az eszük, és egy szempillantás alatt felismerik, 

hogy Kaliforniából jöttél. Ez a fiú is azonnal elkezdi mondani, hogy: „Á, Kaliforniából jöttél, 

dicsőség az Úrnak, dicsőség az Istennek, de jó, hogy Kaliforniai vagy!” És utána még sokszor 

megismétli, hogy „dicsőség Istennek, dicsőség az Úrnak”, miközben próbál nekem valamit 

eladni. Pedig ő egy odaszánt muzulmán. Jól ismer engem, mert már többször beszéltem vele 

Jézus Krisztus igazságáról, ezért sajnos amikor felbukkanok a távolban, szedi a sátorfáját, és 

elfut a másik irányba. Velem már nem akar beszélgetni, sőt kerül engem, de azért látom, hogy 

odamegy másokhoz, és ugyanazt mondja nekik, hogy „dicsőség Istennek, dicsőség az Úrnak, 

halleluja”, de mindezt csak azért teszi, hogy el tudja adni a portékáját.  

Természetesen magukkal a kifejezésekkel semmi baj nincs, csak jó lenne, ha őszintén, a 

szívünkből mondanánk ezeket. Vigyáznunk kell, hogy ne váljanak csupán üres szófordulatokká. 

Tehát ezt a kifejezést, hogy „az élő Úrra mondom” akkoriban gyakran használták. Akkor 

mondták, ha le akarták nyűgözni a másikat. Saul is megpróbálta  lehengerelni Sámuelt a 

lelkiségével, ezért mondta, hogy „az élő Úrra mondom, teljesítettem amit az Úr meghagyott.” 

Sámuel azonban megkérdezte tőle, hogy: „Akkor mi az a juhbégetés, ami a fülembe jut, és az a 

marhabőgés amit hallok?” (1. Sám 15:14) Erre Saul rávágta, hogy „Annyira szép példányok 

voltak, hogy elhatároztuk, hogy hazahozzuk őket, és feláldozzuk őket Istennek.” Ekkor mondta 

Sámuel Saulnak azt, hogy „Bizony, többet ér az engedelmesség az áldozatnál, és a szófogadás 

a kosok kövérjénél. Hát nem látod Saul, hogy olyan az engedetlenség, mint a varázslás vétke, 

és az ellenszegülés, mint a bálványimádás? Mivel te megvetetted az Úr igéjét, ő meg elvetett 



téged és nem leszel király!” Isten keresett magának egy saját szíve szerint való embert, akinek 

az volt fontos, hogy az Ő akaratát cselekedje.  

Minden évszázadban, egészen napjainkig azt látjuk, hogy Isten a saját szíve szerint való 

embereket keres, akik az Ő akaratát cselekszik. Viszont sokszor saját magunkról szól az 

életünk. Mi magunk vagyunk az életünk középpontja, ahogy Saul esetében is így volt. Mivel 

saját magunkat helyezzük az életünk középpontjába, sokkal inkább a saját akaratunk 

megvalósítására törekszünk, Isten akarata helyett, és gyakran lázadunk Isten akarata ellen. 

Amikor választanunk kell saját akaratunk és Isten akarata között, gyakran a saját akaratunk 

mellett döntünk.  

Isten tehát egy saját szíve szerint való embert keresett. Ezékiel próféta könyvében az Úr 

a következőket mondja: „Kerestem köztük valakit, aki építené a falat, és odaállna a résre 

színem elé az országért, hogy ne pusztítsam el, de nem találtam” (Ezék 22:30). Milyen szomorú 

kijelentése ez az Úrnak! Isten a szíve szerint való embert keresett, aki hajlandó volt az Ő 

akaratát tenni, de Ezékiel próféta idejében nem akadt ilyen ember. Sámuel próféta idejében 

viszont más volt a helyzet. Isten ekkor talált egy saját szíve szerint való embert Dávid 

személyében. Pál itt azt mondja: Isten „Dávidot emelte királyukká, akiről bizonyságot is tett, és 

ezt mondta: Megtaláltam Dávidot, Isai fiát, a szívem szerint való férfit, aki teljesíti minden 

akaratomat” (Apcsel 13:22) Isten nem tökéletes embert keresett és talált, hiszen ilyen nem 

létezik, hanem egy olyan embert, aki Istent helyezte életének középpontjába, és amikor dönteni 

kellett, saját akarata és Isten akarat között, akkor képes volt Isten akaratát választani. Az az 

ember Isten szíve szerint való, aki Isten akaratát cselekszi. 

vs. 22-23 Megtaláltam Dávidot, Isai fiát, a szívem szerint való férfit, aki teljesíti minden 

akaratomat. Az ő utódai közül támasztotta Isten.  

Pál átfut a zsidó nép egész történelmén, de valójában Jézushoz szeretne eljutni. Ezért a 

főbb események említése után, Dávidhoz érve azonnal rátér Jézusra.  



vs. 23. Az ő utódai közül támasztotta Isten ígéret szerint Izráelnek üdvözítőül Jézust.  

Dávid elhatározta, hogy templomot épít Istennek (2. Sám 7:2-11). El is ment Nátán 

prófétához, és elmondta neki, hogy szeretne Istennek templomot építeni - egy hatalmas, 

dicsőséges templomot. Azt mondta: „Én cédruspalotában lakom, az Isten ládája pedig 

sátorlapok között lakik. Ezen gyorsan változtatni kell, hiszen Istennek kellene a világ 

legcsodálatosabb épületében laknia. Majd én építek Istennek egy olyan gyönyörű és 

dicsőséges templomot, amilyent még nem látott a világ. ”Nátán ezt modta a királynak: „Tedd 

meg mindazt, ami szándékodban van, mert veled van az Úr!”  

De az Úr még azon az éjjelen szólt Nátánhoz, és a próféta felismerte, hogy túl 

elhamarkodottan válaszolt a királynak. Isten azt mondta Nátán prófétának, hogy: „Menj vissza 

Dávidhoz, és mondd meg neki, hogy nem építhet nekem házat, mert túl sok vér tapad a 

kezéhez. De azt is mond meg neki, hogy Én építek majd neki házat, hiszen Én hoztam el őt a 

legelőről, a juhnyáj mellől, hogy fejedelme legyen népemnek, Izráelnek.” És az ő utódai közül 

támasztja majd Isten ígéret szerint Izráelnek üdvözítőül Jézust, vagyis Dávid ágán keresztül jön 

el a Messiás.  

Nátán tehát a következő nap ellátogatott Dávidhoz, és azt mondta neki, hogy: „Dávid 

királyom, van egy jó és egy rossz hírem. Talán a rossz hírt mondanám először. A rossz hír az, 

hogy nem építhetsz házat Istennek, mert kezedhez túl sok vér tapad. Viszont a jó hír, Dávid 

király, az, hogy Isten fog neked házat építeni. És a te utódaid közül kerül ki majd az, aki 

mindörökre Izráel trónján ül majd.”  

Dávid pontosan tudta, hogy ezzel tulajdonképpen mit mondott az Úr. Tudta, hogy ez azt 

jelenti, hogy a Messiás az ő ágán keresztül jön majd el.  

„Ekkor bement Dávid király az Úr színe elé, leült, és ezt mondta: Ki vagyok én, Uram, ó, 

Uram (2. Sám 7:18)? Hiszen én egy senki voltam. Juhokat legeltettem Betlehem mezején, de te 

elhoztál a legelőről, a juhnyáj mellől, és egész Izrael királyává tettél. Olyan sokat tettél már 



értem, Istenem. Arra pedig, amit a jövővel, az eljövendő királlyal, a Messiással kapcsolatban 

ígérsz, nem tudok mit mondani, Uram. Mit is mondhatnék?” Dávid, a szavak embere, elnémult, 

nem talált szavakat Isten mérhetetlen kegyelmére.  

Az én életemben is ezek a legcsodálatosabb élmények, amikor Isten kegyelmétől elakad 

a szavam. Mert mit is mondhatnánk ilyenkor? „Ó Istenem, nincs mit mondanom. Istenem, 

nagyszerű és csodálatos vagy.” Tulajdonképpen nem tudjuk szavakban kifejezni mindazt, amit 

ilyenkor érzünk, a hálát, amellyel csordultig van a szívünk. Csak állunk Isten előtt, és elakad a 

szavunk. Valaki egyszer azt mondta, hogy amikor az ima és a dicséret eléri a legfelsőbb fokát, 

elakad a szavunk, és csak szótlanul állunk. Az ember ilyenkor nem tud mit mondani Isten 

mérhetetlen kegyelmére, csak ott van Isten előtt, megnyitja a szívét, és engedi, hogy kiáradjon 

belőle mindaz, amit érez. Szótlanul áll Isten előtt néma, de rendkívül mély közösségben az 

Úrral.  

Pál tehát itt megemlíti, hogy Isten megígérte, hogy Dávid házából származik majd a 

Messiás.  

vs. 23-25 Az ő, vagyis Dávid utódai közül támasztotta Isten ígérete szerint Izraelnek 

üdvözítőül Jézust, miután János előre, még az ő eljövetele előtt hirdette Izráel egész népének, 

hogy térjenek meg és keresztelkedjenek meg. Amikor pedig János bevégezte pályafutását, így 

szólt: Én nem az vagyok, akinek ti gondoltok engem. Hanem íme, utánam jön az, akinek a 

saruját nem vagyok méltó leoldani.   

Pál most a jelenlévőkhöz fordul, és a következőket mondja:  

vs. 26. Atyámfiai, férfiak, Ábrahám nemzetségének fiai, és a hozzátok csatlakozott 

istenfélők! Ennek az üdvösségnek az igéje nekünk küldetett el.  

Isten megtartotta az ígéretét. Elküldte a Megváltót. Előbb elküldte Keresztelő Jánost, aki 

előkészítette az utat, azután pedig elküldte a Messiást, Jézust.  

vs. 27. De Jeruzsálem lakói és vezetői nem ismerték fel őt, és a próféták szavait, 



amelyeket minden szombaton felolvasnak, betöltötték azáltal, hogy elítélték őt.  

Annak ellenére, hogy minden szombaton a zsinagógában felolvasták a próféták szavait, 

ők még sem ismerték igazán a próféták írásait, és azáltal, hogy elítélték Jézust, betöltötték a 

próféták szavait. Jézus valóban „megvetett volt, és emberektől elhagyatott, fájdalmak férfia, 

betegség ismerője” (Ésa 53:3). Ők elutasították Jézust, és ezzel betöltötték a próféciákat.  

vs. 28-29 Bár semmiféle halálos büntetésre méltó okot nem találtak benne, mégis azt 

követelték Pilátustól, hogy ölesse meg. Amikor véghezvitték mindazt, ami meg van írva róla, 

levették a fáról, és sírba tették.  

Miután beteljesedtek a 22. zsoltár, illetve az Ézsaiás 52. és 53. részének próféciái,  

amikor véghezvitték mindazt, ami meg van írva róla, levették a fáról és sírba tették.  

vs. 30. De az Isten feltámasztotta őt a halálból.  

Pál apostolnak ez az egyetlen, teljes egészében feljegyzett prédikációja. Korábban már 

láthattuk Pétert prédikálni, Pünkösdkor, és akkor megemlítettük, hogy Péter üzenetének 

központi részét Jézus Krisztus feltámadása képezte. Ugyanezt látjuk most, Pál esetében is. Ő is 

kihangsúlyozza Jézus Krisztus feltámadását. „Ha tehát száddal Úrnak vallod Jézust, és 

szíveddel hiszed, hogy Isten feltámasztotta őt a halálból, akkor üdvözülsz” (Rm 10:9).  Jézus 

Krisztus feltámadása elengedhetetlen az üdvösségünkhöz, hiszen egy halott Messiás senkit 

nem képes megváltani. A feltámadás elengedhetetlen az üdvösségünkhöz, és ezt Pálék is jól 

tudták. Nem hiába hangsúlyozták prédikációikban Jézus Krisztus feltámadását, mely 

bebizonyította, hogy Jézus Krisztus Isten, és hogy a kereszten valóban megváltott bennünket.  

vs. 31-38 És ő több napon át megjelent azoknak, akik együtt mentek fel vele Galileából 

Jeruzsálembe, és akik most az ő tanúi a nép előtt. Mi is hirdetjük nektek, hogy azt az ígéretet 

amit az atyáknak tett Isten, beteljesítette nekünk, az ő gyermekeiknek, amikor feltámasztotta 

Jézust. Ahogyan meg van írva a második zsoltárban is: Fiam vagy te, ma nemzettelek. Azt 

pedig, hogy feltámasztotta őt a halálból, és többé nem fog visszatérni az elmúlásba, így mondta 



meg: Nektek váltom be a Dávidnak tett biztos, szent ígéreteket. Ezért más helyen is így szól: 

Nem engeded, hogy a te Szented elmúlást lásson. Mert miután Dávid a maga nemzedékében, 

az Isten akarata szerint szolgált, meghalt, és eltemették atyái mellé, tehát elmúlást látott. Akit 

azonban az Isten feltámasztott, az nem látott elmúlást. Vegyétek tehát tudomásul, atyámfiai, 

férfiak, hogy őáltala hirdetjük nektek a bűnök bocsánatát.  

Pál nagyon komoly érvekkel támasztja alá a mondanivalóját: az Igéből idéz. Rámutat 

Isten ígéreteire a feltámadással kapcsolatban, hogy Isten nem engedi majd, hogy az ő Szentje, 

Jézus Krisztus elmúlást lásson. Pál rámutat arra, hogy Dávid nem önmagáról beszélt, hiszen ő 

meghalt, eltemették, tehát elmúlást látott. Viszont Isten feltámasztotta Jézust a halálból, és akit 

az Isten feltámasztott, az nem látott elmúlást. És ők Őáltala hirdették a hallgatóságnak a bűnök 

bocsánatának bámulatos lehetőségét.  

Jézusban minden ember megtalálja azt, amire a leginkább szüksége van: a bűnei 

bocsánatát. Bűnbocsánat nélkül ugyanis nem lehetünk közösségben Istennel, nem lehetünk 

közel Hozzá. Pál tehát azt hirdette nekik, hogy az ember igenis közösségben lehet Istennel. 

Isten ugyanis megbocsát az embernek, ha megbánja bűneit, és ha a hitét Jézus Krisztusba veti, 

aki meghalt a kereszten, és harmadnapra feltámadt, betöltve a próféták írásait.  

vs. 39 És mindabból, amiből Mózes törvénye által nem igazulhattatok meg, őáltala 

mindenki megigazul, aki hisz.  

 Jézus a törvény fölött áll. Csak Őáltala igazulhat meg az ember, Mózes törvénye ebben 

nem segíthet. Akik Őbenne hisznek, megigazulnak. Pálnak ez volt a kedvenc témája: a hit által 

való megigazulás, amit részletesebben is megnézünk a római levél tanulmányozásakor.  

vs. 40-43 Vigyázzatok tehát, hogy be ne következzék az, amit megmondott az Úr a 

próféták által: Lássátok meg, ti gúnyolódók, és ámuljatok el, és semmisüljetek meg, mert 

olyasmit viszek véghez napjaitokban, amelyet el sem hinnétek, ha valaki elbeszélné nektek. 

Amikor pedig mentek kifelé, kérték őket, hogy a következő szombaton is hirdessék nekik ezeket 



a dolgokat. Miután szétoszlott a gyülekezet, sokan követték a zsidók és az istenfélő prozeliták 

közül Pált és Barnabást, akik szóltak hozzájuk, és bíztatták őket, hogy maradjanak meg Isten 

kegyelmében.  

A galaták ugyanezzel a problémával küszködtek. Ezért írja nekik Pál a galatákhoz írt 

levelében, hogy: „Ó, esztelen galaták, ki igézett meg titeket, hogy ilyen gyorsan elfordultatok 

Isten kegyelmétől? Amit Lélekben kezdtetek el, azt most testben akarjátok befejezni (Gal 

3:1,3)?” Pál bátorította őket, hogy tegyék meg azt, amit eddig nem tettek meg.  

Isten soha semmit nem mond nekünk fölöslegesen. Mégis gyakran, amikor az Úr mutat 

nekünk valamit, azt mondjuk Neki, hogy: „Uram, de hát ezt nem kellett volna elmondanod 

nekem, én ezt már jól tudom. Nekem ezen a területen az égvilágon semmi problémám nincs. 

Ezzel kapcsolatban nem kell nekem semmit mondanod.” Isten azonban soha semmit nem mond 

fölöslegesen. Ha tehát szól hozzánk az életünk bizonyos területével kapcsolatban, akkor 

biztosak lehetünk abban, hogy ezt azért teszi, mert esetleg egy érzékenyebb dologról van szó, 

amellyel óvatosan kell bánnunk. Isten még önmagunknál is jobban ismer bennünket, és nem 

tesz semmit fölöslegesen, hanem  nyíltan rámutat bizonyos problémás területekre. És bár mi 

lehet, hogy úgy érezzük, hogy ez teljesen fölösleges, Isten bizony rámutat azokra a területekre, 

amelyek a gyengéink, amelyekkel kapcsolatban hajlamosabbak vagyunk elbukni.  

Így volt ez a galaták esetében is. Isten buzdítja őket, hogy maradjanak meg az Ő 

kegyelmében,  mert egyre távolabb kerültek Isten kegyelmétől.  

vs. 44. A következő szombaton azután majdnem az egész város összegyűlt, hogy 

hallgassa az Úr igéjét.  

Elterjedt tehát a hír, hogy itt van Pál és Barnabás, és nagyon sokan eljöttek, hogy 

hallgassák az Úr igéjét.  

vs. 45-46 Amikor meglátták a zsidók a sokaságot, elteltek irigységgel, és káromolva ellen 

mondtak Pál beszédének. Ekkor Pál és Barnabás bátran ezt mondta: „Először nektek kellett 



hirdetnünk az Isten igéjét, mivel azonban ti elutasítjátok és nem tartjátok magatokat méltónak az 

örök életre, íme, a pogányokhoz fordulunk.  

Először tehát elvitték az evangéliumot a zsidóknak, mivel azonban a zsidók elutasították 

azt, most a pogányok felé fordulnak. Pál azt írja a Római levél 1. fejezetének 16. versében: 

„Mert nem szégyellem az evangéliumot, hiszen Isten ereje az, minden hívőnek üdvösségére, 

elsőként zsidónak, de görögnek is.” Pál általában ezt a mintát követte. Először a zsidókhoz vitte 

az evangéliumot, de miután a zsidók elutasították azt, elvitte az evangéliumot a pogányokhoz is. 

A zsidók saját maguk döntöttek így.  

Mi is saját magunk hozunk döntéseket. Jézus Krisztussal kapcsolatban is. Pilátus is ezt 

kérdezte: „Mit tegyek akkor Jézussal, akit Krisztusnak mondanak (Mt 27:22)?” Majd Pilátus is 

döntött, és ezzel a döntésével tulajdonképpen saját maga felett mondta ki az ítéletet. Egyszer 

mindenkinek szembesülnie kell azzal a kérdéssel, amelyet Pilátus is feltett. Minden egyes 

embernél felmerül egyszer a kérdés, hogy mit tegyen Jézus Krisztussal. Egyszer mindenkinek 

válaszolnia kell erre a kérdésre. Ez a kérdés nemcsak Pilátusé volt, hanem nekünk is szól. „Mit 

tegyek akkor Jézussal, akit Krisztusnak mondanak?” Ezt neked kell eldöntened, a döntés a te 

kezedben van. De nem mindegy, hogy hogyan döntesz: Hogy elfogadod-e Őt Isten Fiának, vagy 

sem, hogy elfogadod-e azt, hogy Ő a Megváltó, vagy sem. Ez a döntés ugyanis megpecsételi 

majd a sorsodat. Az, hogy te milyen döntést hozol Jézus Krisztussal kapcsolatban, az Ő sorsára 

nincsen hatással. Ha elutasítod Őt, Ő akkor is Isten Fia marad, ő akkor is a Megváltó. A te 

életedet azonban igenis meghatározza majd az, hogy hogyan döntesz Jézus Krisztussal 

kapcsolatban. Pál is azt mondja itt, hogy: 

vs. 46-48 Mivel azonban ti elutasítjátok, és nem tartjátok magatokat méltónak az örök 

életre, íme a pogányokhoz fordulunk. Mert így parancsolta meg nekünk az Úr: Pogányok 

világosságává teszlek, hogy üdvösségük légy a föld végső határáig.” Ennek hallatára 

örvendeztek a pogányok, és magasztalták az Úr igéjét, és akik az örök életre választattak, 



mindnyájan hívővé lettek.  

Ez egy bámulatos igerész! Az eleve elrendeltség kérdéskörét már megvizsgáltuk, amikor 

a rómaiakhoz írt levél 8. fejezetét tanulmányoztuk. És itt ugyanezt látjuk. „Akik az örök életre 

választattak, mindnyájan hívővé lettek.” Jó lenne ismét feleleveníteni az akkor elmondottakat, 

de erre ma nincs időnk.  

vs. 49-52 Az Úr igéje pedig elterjedt az egész tartományban. De a zsidók felingerelték 

ellenük a tekintélyes Istenfélő asszonyokat és a város előkelőit, üldözést támasztottak Pál és 

Barnabás ellen, és kiűzték őket határukból. Ők pedig lerázták lábuk porát ellenük, és elmentek 

Ikóniumba. A tanítványok azonban megteltek örömmel és Szentlélekkel.  

Ez a két dolog általában hűségesen együtt jár. Megtelni örömmel annyit jelent, hogy 

megtelünk a Szentlélekkel, és megtelni a Szentlélekkel annyit jelent, hogy megtelünk örömmel.  

A következő fejezetben nyomon követhetjük Pál és Barnabás szolgálatát Ikóniumban és 

Lisztrában. Azt a területet, ahol ezeket a városokat találjuk, Galáciának nevezték. Valahogy úgy 

kell elképzelnünk, mintha vennénk pl. Pest megyét. Itt is ellátogathatunk különböző városokba, 

például Budapestre, Pomázra vagy Solymárra, de ezek mind Pest megye területén 

helyezkednek el. Pál tehát a Galatákhoz írt levelében nem egy meghatározott város 

meghatározott gyülekezetéhez ír, hanem a galáciai régióhoz tartozó gyülekezeteknek. Hiszen 

Pálék Galáciában különböző helyeken jártak, szolgáltak, több városban is alapítottak 

gyülekezetet.  És a következő alkalommal ezt nézzük majd meg.  

Egyenlőre azonban gondolkodjunk el azon, amit ma este hallottunk Isten Igéjéből. 

Gondolkodjunk el azon, hogy mit is jelent az, hogy mi Istent szolgáljuk, hogy valóban Isten szíve 

szerint való emberek vagyunk-e. Vajon Isten áll életünk középpontjában, vagy saját magunkat 

helyeztük oda? Amikor választani kell saját akaratom és Isten akarata között, vajon hajlandó 

vagyok-e Isten akaratát választani saját akaratommal szemben? Vagy elutasítom Isten útjait, és 

fellázadok Isten akarata és parancsa ellen, mint ahogy azt Saul tette, és megyek inkább a saját 



fejem után? Vagy Istent követem mint Dávid, és amikor az Úr rámutat a vétkemre, akkor 

megvallom Neki a bűnömet, mint Dávid, elfogadván Isten irgalmát és kegyelmét? Vajon már 

kértem Istent, hogy bocsássa meg bűneimet? Hogyan döntöttem én Jézussal kapcsolatban, akit 

Krisztusnak neveznek? És ha már döntöttem, milyen döntést hoztam? Vajon az örök életet 

választottam-e, vagy elutasítottam azt? Jézus Krisztusba vetett hitem által vajon kiválasztattam-

e az örök életre? Bizony van min elmélkednünk ezen a héten.  

Az Úr legyen veletek ezen a héten, ahogy erről elmélkedtek, ahogy elgondolkodtok az 

Istennel való kapcsolatotokról, és arról, hogy kivé szeretne benneteket Isten formálni, és mit 

szeretne Isten, hogy tegyetek. Legyen veletek az Úr ezen a héten, vezessen benneteket, 

irányítsa lépteiteket, segítsen nektek! Ő erősítsen meg benneteket, adjon nektek bölcsességet, 

és a Szentlelke által tegyen képessé benneteket arra, hogy szolgáljátok Őt, hogy 

megdicsőülhessen bennetek. Isten áldjon meg benneteket, és legyen veletek ezen a héten, 

vigyázzon rátok, vezessen benneteket, és tartson meg benneteket Jézus Krisztus szeretetében!  

 


